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 آزادسازی 3میلیارد 
دلار مسدودی

عضو هیات مدیره اتاق بازرگانی ایران و 
عراق از آزادسازی سه میلیارد دلار از منابع 
ارزی ایران در کره جنوبی، عمان و عراق خبر 
داد. سیدحمید حسینی در مورد موافقت 
آمریکا با آزادسازی منابع ایران در بانک 
تجارت عراق، گفت: با توجه به اطلاعاتی که 
از منابع لبنانی، عراقی و غربی داشتم، دو روز 
پیش خبر موافقت آمریکا با آزادسازی بخشی 
از منابع ارزی ایران در عراق را توئیت کردم و 
براساس اطلاعات واصله اعلام کردم که آمریکا 
با آزادسازی منابع ایران در بانک تجارت عراق 
موافقت کرده و حتی چند تراکنش نیز انجام 
شده است. او با بیان اینکه اگرچه پس از انتشار 
این مطلب الجزیره در توئیتی از قول منابع 
عراقی آزادسازی پول ایران را انکار کرد و 
یکی از رسانه های داخلی مدعی شد که فقط 
با همکاری دو کشور گشایش هایی ایجاد 
شده و مجوز آمریکا را منکر شد اما با توجه به 
اطلاعاتی موثقی که داشتم مطئمن بودم که 
آمریکا با آزادسازی سه میلیارد دلار از منابع 
ایران در کره جنوبی، عمان و عراق موافقت 
کرده است. حسینی با بیان اینکه بخشی از 
منابع آزادشده برای تامین کالاهای اساسی 
مورد نیاز کشورمان استفاده خواهد شد، 
افزود: اخیرا یک محموله ذرت نیز از عراق 
به کشورمان وارد شده که نتیجه آزاد سازی 
این منابع است. او با تاکید بر اینکه آزادسازی 
بخشی از منابع کشورمان در عراق حاصل 
پیگیری های رئیس قوه قضائیه کشورمان 
در سفر به عراق و همچنین رئیس کل بانک 
مرکزی و وزیر نیرو است، گفت: البته پیرو 
سفر اخیر وزیر امور خارجه عراق به کشورمان 
بحث آزادسازی منابع ایران توسط عراق نیز 
مطرح شد. حسینی افزود: مقامات عراقی در 
تماس های مکرر به دنبال دریافت چراغ سبز 
از سوی آمریکا در این رابطه بودند که این 
موضوع نهایتا به سرانجام رسید و در نتیجه 
آنها نیز اعلام کردند بخشی از منابع از طریق 

بانک های  مختلف آزاد سازی شده است. 

تداوم کاهش قیمت دلار
نرخ انواع ارز در ادامه روند نزولی خود با 
کاهش بیشتری مواجه شد، به طوری که دلار 
به کانال ۲۳ هزار تومانی عقب نشینی کرد، هر 
دلار دیروز در صرافی های بانکی ۲۳ هزار و 
۹۹۰ تومان معامله شد. نرخ هر یورو نیز به 
۲۸ هزار و ۸۷۳ تومان رسید. قیمت دلار 
نسبت روز کاری گذشته حدود ۴۶۲ تومان 
کاهش یافت. قیمت فروش یورو با کاهش ۶۶۳ 
تومانی به ۲۸ هزار و ۸۷۳ تومان رسید. قیمت 
خرید هر دلار ۲۳ هزار و ۵۷۴ تومان و نرخ 
خرید هر یورو نیز ۲۸ هزار و ۵۰۶ تومان بود. 
همچنین قیمت خرید دلار در بازار متشکل 
ارزی ۲۳ هزار و ۷۵۳ تومان و قیمت فروش آن 
۲۳ هزار و ۹۹۰ تومان است. نرخ خرید یورو در 
بازار ۲۸ هزار و ۵۸۷ تومان و نرخ فروش آن ۲۸ 

هزار و ۸۷۳ تومان اعلام شد.

انحراف در توزیع مرغ
نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران 
گوشتی گفت: مشکلی از بابت تولید مرغ 
وجود ندارد، اما روشن است که در توزیع مرغ 
بعد از کشتار انحرافات شدیدی وجود دارد 
و هیچ گونه نظارتی هم بر آن نیست. حبیب 
اسدا...نژاد با بیان اینکه واحدهای مرغداری 
هر چه جوجه تولید شده را پرورش و در پایان 
دوره تحویل کشتارگاه می دهند، اظهار کرد: 
بر اساس سیاست گذاری ستاد تنظیم بازار باید 
ماهانه تعداد مشخصی جوجه ریزی صورت 
گیرد و پس از آن این جوجه ها در واحدهای 
مرغداری تخلیه و پس از تولید بدون انحراف 
توزیع شود. او ادامه داد: آمار دقیقی از میزان 
تولید در اختیار نیست ولی هرچه جوجه 
تولید شده در سالن های پرورش تبدیل به 
مرغ گوشتی و وارد بازار شده است. اسدا...

نژاد اضافه کرد: با وجود اینکه واحدهای 
مرغداری قیمت مصوب ۲۰ هزار و۴۰۰ 
تومان مرغ را قبول ندارند، زیرا معتقدند 
متحمل خسارت های زیادی می شوند اما 
چون دستوری است با همان نرخ مصوب 

مرغ هایشان را تحویل کشتارگاه ها می دهند.

پیش بینی افزایش حقوق 
یک کارشناس حوزه کار با پیش بینی 
افزایش حقوق کارگران در سال ۱۴۰۰، 
بهترین راهکار جبران عقب ماندگی مزدی 
کارگران را افزایش پلکانی دستمزد عنوان 
کرد. حمید نــجف اظـــهار کرد: جبران 
راهکار  کارگران  عقب افتادگی دستمزد 
دارد و راهش این است که دستمزدها به 
شیوه پلکانی افزایش پیدا کند. او ادامه داد: 
منظور ما از شیوه پلکانی شیوه ای نیست که 
مجلس در پیش گرفت و یک رقم ثابت را به 
حقوق های بالای ۱۰ میلیون تومان اضافه 
کرد، این شیوه کمکی به کم کردن فاصله 
طبقاتی در جامعه نکرد. شیوه پلکانی یعنی 
کسی که در پایین ترین سطح حقوق قرار 
دارد بیشترین درصد افزایش و کسی که 
بالاترین میزان حقوق را دریافت می کند 
درصد کمتری افزایش حقوق داده شود تا 
هم عدالت مزدی رعایت شود و هم فاصله 

طبقاتی کمتر شود.

گـــزارش

در حالی که خبرگزاری تسنیم به نقل از مجتبی شادلو- 
عضو هیات مدیره اتحادیه باغداران کشور- نوشت: »در حالی 
سود فروش میوه نهایت باید ۳۰ درصد باشد که واسطه ها 
و ودلالان از مرحله خرید میوه از باغدار تا زمانی که دست 
مصرف کننده برسد، تا ۲۰۰ درصد سود می کنند و علت آن 
هم معاملات مکرر میوه بین واسطه هاست.« دبیر ستاد تنظیم 
بازار از تعیین ۸۰ نقطه در میادین میوه و تره بار شهر تهران 
و شهرستان های اطراف به عنوان غرفه عرضه مستقیم میوه 
خبر داد. به گزارش ایسنا، عباس قبادی همچنین در ادامه  
از افزایش خروجی سردخانه ها طی ۱۰ روز آینده خبر داد و 

درباره وضعیت بازار روغن، گفت: مشکلی در تامین و توزیع 
روغن وجود ندارد، اما زمان می برد تا به فراوانی در توزیع روغن 
برسیم. او در جلسه هماهنگی بازار میوه در ایام پایانی سال و 
ماه مبارک رمضان با استناد به بیانات مقام معظم رهبری در 
خصوص مشکلات معیشتی مردم و قیمت میوه در بازار شب 
عید، از استفاده از شبکه منتخب توزیع در کنار نظام توزیع و 
عرضه سنتی خبر داد و گفت: یکی از مسائلی که در این جلسه 
مورد تاکید قرار گرفت ایجاد بستر مناسب برای باغداران و 
تولیدکنندگان در راستای عرضه مستقیم میوه و تولیدات خود 
به مصرف کننده بود، تا با حذف دلالان به عنوان یکی از عوامل 

افزایش قیمت، علاوه بر تعدیل قیمت ها در سطح عرضه، 
تولیدکننده نیز منتفع شود. به گفته او، ۸۰ نقطه در میادین 
میوه و تره بار شهر تهران و شهرستان های اطراف به عنوان غرفه 
عرضه مستقیم میوه، به صورت رایگان در اختیار اتحادیه ها، 
انجمن ها و باغداران قرار خواهد گرفت.  در این طرح غرفه های 
منتخب در میادین میوه و تره بار مشخص می شوند که سیب 
و پرتقال را به صورت مستقیم از تولیدکننده تهیه کرده و آن 
را در اختیار شبکه منتخب توزیع خرد و واحدهای صنفی در 
سطح شهر قرار می دهد تا علاوه بر تعدیل قیمت، دسترسی 
مردم برای تامین این کالاها نیز راحت تر باشد. قبادی با بیان 
اینکه تجربه نشان داده است که مداخله دولت در بازار می تواند 
نتیجه عکس داشته باشد، اظهار کرد: بنابراین ما تلاش کردیم 
تا با ایجاد هماهنگی بین بخش های مختلف تولید، توزیع و 
عرضه کالا و در کنار نظارت، حداقل مداخله را داشته باشیم و 

تنها در شرایط ضروری ورود کنیم. 

دلالان۲۰۰درصدسودبهجیبمیزنند

تعیین۸۰نقطهبرایعرضهمیوه

سخنگوی صنعت برق دیروز از تعیین جریمه سنگین برای 
استخراج کنندگان رمزارز در منازل مسکونی علاوه بر ضبط 
این دستگاه ها و تحویل به مراجع قضائی خبر داد. مصطفی 
رجبی مشهدی با اشاره به اینکه افزایش نرخ رمزارز سبب ایجاد 
جذابیت برای سرمایه گذاری در این بخش شده است، افزود: 
با توجه به این موضوع صاحبان سرمایه های خرد، به صورت 
غیرمجاز اقدام به خرید دستگاه های کم بازده می کنند که این 
موضوع سبب افزایش قابل توجه مصرف برق خواهد شد. او با بیان 
اینکه نصب این دستگاه ها در منازل سبب بروز خسارت به وسایل 
داخل واحد مسکونی و همچنین همسایگان و شبکه برق می شود، 
گفت: درصورت شناسایی این گروه از استخراج کنندگان رمزارز، 
برق واحد متخلف به نرخ برق صادراتی که رقم بسیار بالایی است، 
محاسبه می شود. همچنین، سیدابوالحسن فیروزآبادی- دبیر 
شورای عالی فضای مجازی- در خصوص رمزارزها تاکید کرد 
برای هدایت دولت در اخذ تصمیمات کاربردی در حوزه رمزارزها 
و رمز پول ملی، تقسیم کار صورت گرفته است. او اضافه کرد: با 
ماینینگ رمزارز مدیریت شده در کشور مشکلی نداریم اما اگر 
رمزارزها بخواهند به بخشی از پول رایج کشور تبدیل شوند، با 

آن مخالف هستیم. 
انتقادازرواجخریدوفروشرمزارز

همزمان، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با انتقاد از 
رواج خریدوفروش رمزارز در کشور اظهار کرد: مردم به جای 
اینکه دارایی خود را در جایی سرمایه گذاری کنند که نتیجه 
آن معلوم نیست و نفع آن به کشورهای دیگر می رسد در بازار 
سرمایه، سرمایه گذاری کنند تا این سرمایه گذاری منجر به رشد 
اقتصادی در کشور شود. محمدعلی دهقان دهنوی در مراسم 

افتتاح معاملات قرارداد آتی نقره و حراج باز سنگ آهن در بورس 
کالای ایران که با حضور نمایندگان مجلس و نمایندگانی از 
وزارت صمت برگزار شد با تاکید بر اینکه طراحی ابزارهای جدید 
در بورس کالا شتاب خوب و قابل توجهی دارد، اظهار کرد: همه 
امکانات در سازمان بورس در جهت حمایت از این طرح ها در 
بورس کالاست. او با بیان اینکه بازار سرمایه بازاری ارزشمند بوده 
و رشد خواهد کرد، گفت: باید از ادبیات سیاسی در مورد بازار 
سرمایه دوری کنیم و علمی و تخصصی صحبت کنیم. حدود 
۶۲ میلیون سهامدار در بازار سرمایه وجود دارد و چشم مردم 
به این بازار است.رئیس سازمان بورس ادامه داد: البته مقامات 
سیاسی نمی توانند به این بازار توجه داشته باشند و هر فردی 
که کاندیدای ریاست جمهوری می شود باید برنامه ای برای 
این بازار داشته باشد، اما بازار سرمایه جایگاه تخصصی خود را 
دارد و برخی صحبت ها که ممکن است از روی دلسوزی هم زده 
شود به بازار آسیب می زند. دهقان دهنوی با تاکید بر اینکه باید 
اعتماد به بازار سرمایه برگردانده شود، تصریح کرد: سهامداران 
باید بتوانند از روی تحلیل در بازار سرمایه تصمیم گیری کنند. او 
با اشاره به اینکه در سازمان بورس بحث نظارت اصل کار است، 
توضیح داد: هیچ نهاد نظارتی در دنیا نمی تواند ادعا کند که ۱۰۰ 
درصد تخلفات را پیدا می کند. در دنیا بخشی از کشف تخلف ها از 
طریق گزارش های مردمی صورت می گیرد بنابراین ما دیده بان 
بازار را طراحی کردیم و باید توسعه دهیم. او با بیان اینکه بازدهی 
بازار سرمایه از همه بازارهای موازی بیشتر است، تصریح کرد: 
بررسی های ۱۰ ساله ای که صورت گرفته نشان می دهد به غیر از 
یک دوره ای که قیمت جهانی طلا چند برابر شد بازدهی بورس از 
سایر بازارها بیشتر بوده است. سرمایه با رمزارزها از کشور خارج 

می شود. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه با انتقاد از 
تبلیغ سرمایه گذاری در رمزارزها در کشور، اظهار کرد: از مجلس 
تقاضا داریم به ماجرای تبلیغ رمزارزها وارد شود. رمزارز در کشور 
غیرقانونی است اما عده ای به راحتی از درگاه بانکی خریدوفروش 
می کنند برخی براین باورند رمزارزها بزرگترین حباب تاریخ 
مالی جهان است و اکنون تبدیل به کانالی برای خروج سرمایه از 
کشور شده است. دهقان دهنوی با بیان اینکه در چند ماه گذشته 
سایر بازارهای مالی کشور نیز با نوسان مواجه شدند، اظهار کرد: 
اما در این میان بازار سرمایه هنوز به حالت تعادل برنگشته و برای 
بازگشت تعادل به این بازار باید این اعتماد را به بازار برگردانیم. 
بازار سرمایه بازاری هوشمند است و به همه موضوعات زودتر و 
بیشتر واکنش نشان می دهد. او ادامه داد: مردم باید بدانند که 
بازار سرمایه بازدهی بیشتری دارد اما باید الفبای آن را رعایت 
کنند. بدترین روش انتخاب سهم گوش دادن به حرف دیگران در 
فضای مجازی است و ما حتما با افرادی که سیگنال غلط به مردم 

می دهند برخورد خواهیم کرد. 

همزمانباهشداربهاستخراجکنندگانرمزارز؛
رئیسبورسخواستارسرمایهگذاریدراینبازارشد

یککارشناستحلیلکرد
 وضعیت معاملات بورس 

تا ۶ ماه آینده 

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: تا شش ماه آینده بازار 
سرمایه با نوسان و روندی متعادل همراه است اما سهامداران 
نباید منتظر رشد پرشتاب شاخص بورس تا آن زمان باشند و 
با توجه به موقعیت فعلی، نمی توان از حالا بازار را برای بعد از 
شش ماه پیش بینی کرد. سهیل کلاهچی به افت اخیر شاخص 
بورس اشاره کرد و افزود: بازار سهام از لحاظ تکنیکالی و بنیادی 
در شرایط خوبی قرار دارد اما با وجود نقاط مثبت و اقداماتی که 
سازمان بورس برای بهبود وضعیت بازار در دستور کار قرار داده 
است همچنان این بازار در موقعیت نزولی قرار دارد و این امر بر 
افزایش ترس و نگرانی سهامداران در بازار تاثیرگذار بوده است. 
او با بیان اینکه تا کنون هیچ گاه در اسفند ماه شاهد بازاری مثبت 
در روند معاملات بورس نبوده ایم، گفت: اسفند ماه همیشه 
بازاری منفی برای بورس بوده است، دلیل آن به شرکت هایی بر 
می گردد که به دلیل کسب نقدینگی به دنبال نقد کردن سهام 
خود در بازار هستند و این موضوع به شدت بر روند اصلاحی بازار 
تاثیرگذار است. کلاهچی به انتشار اوراق اختیار تبعی در بورس 
اشاره و اظهار کرد: تا چند وقت گذشته بسیاری از شرکت ها 
اقدام به انتشار اوراق اختیار تبعی برای سهام خود می کردند. 
اکنون با قیمت هایی که در بازار وجود دارد همه افرادی که از 
این اوراق برخوردارند اقدام به استفاده از آن می کنند زیرا در 
وضعیت فعلی قیمت ها حدود ۳۰ تا ۵۰ درصد کمتر از قیمتی 
است که برای زمان سررسید اعمال شده است. به گفته این 
کارشناس بازار سرمایه، با توجه به اینکه سررسید اکثر این 
اوراق ۱۰ تا ۱۵ اسفند ماه است؛ بنابراین افراد اکنون از این اوراق 
استفاده می کنند تا بتوانند سهامشان را با قیمتی بالاتر به فروش 
برسانند. او اظهار کرد: در ماه های آینده، بازار ریزش سنگینی 
را نخواهد داشت اما نمی توان در انتظار ورود شاخص بورس به 
مدار صعودی بود. کلاهچی خاطرنشان کرد: اکنون حقوقی های 
بزرگ با انجام برخی از اقدامات زمینه بهم ریختگی بازار را فراهم 

کرده اند و باعث اصلاح شدید شاخص بورس در بازار شده اند. 
امیدواریبهروزهایمثبت

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه به نظر می رسد سال 
آینده شاهد معاملات خوبی در بازار سهام باشیم، گفت: بازار 
اکنون در شرایط بسیار خوبی برای رشد قرار دارد و می توان 
امیدوار به روزهای مثبت در بورس و بهبود وضعیت این بازار 
بود. او به اقداماتی که باید سهامداران برای کسب سود بیشتر 
در این بازار انجام دهند اشاره کرد و افزود: اگر فردی در بازار 
اقدام به خرید سهامی کند که در بازار با موقعیتی مناسب 
همراه است و به مدت شش ماه سهام را در اختیار بگیرد به طور 
حتم می تواند سود معقولی را از این بازار کسب کند زیرا اکنون 
شرایط بازار مثبت است و سهام حاضر در بورس می توانند رشد 
خوبی را داشته باشند. او ادامه داد: سهامدارانی که نوسان گیر 
هستند و با دید میان مدت اقدام به سرمایه گذاری در این بازار 
کرده اند شکی نیست که در این بازار با ضرر و زیان مواجه 
می شوند و نباید چندان به سرمایه گذاری در این بازار امیدوار 
باشند. کلاهچی با بیان اینکه سهامداران با توجه به ریزشی که 
شاخص بورس از مرداد ماه در این بازار داشته و ضرر و زیان های 
سنگینی را متحمل شده اند نباید اقدام به فعالیت های هیجانی 
در این بازار کنند، گفت: سهامداران بهتر است با آموزش و 
استفاده از کارشناسان خبره اقدام به سرمایه گذاری و انتخاب 
سهام در بازار کنند همچنین می توانند با سرمایه گذاری در 
صندوق های سرمایه گذاری به صورت غیرمستقیم در این 
بازار سرمایه گذاری و سود معقولی را به دست آورند. این 
کارشناس بازار سرمایه اظهار کرد: در شرایط فعلی سهامی 
که کامودیتی محور هستند با دید میان مدت به عنوان سهامی 
بسیار خوب برای خرید محسوب می شوند و می توان نسبت به 
آینده آنها در بازار امیدوار بود، همچنین به محض ورود روند 
صعودی در بازار این گروه ها می توانند در بازار پیشتاز باشند. 
او تاکید کرد: از الان تا شش ماه آینده بازار با نوسان و روند 
متعادلی همراه است اما سهامداران نباید منتظر رشد پرشتاب 
شاخص بورس تا آن زمان باشند و با توجه به موقعیت فعلی، 
نمی توان از الان بازار را برای بعد از شش ماه پیش بینی کرد. 
کلاهچی با بیان اینکه اکنون روند فعلی معاملات بورس را 
می توان به سال ۹۲ تشبیه کرد، گفت: اگر بازار سال ۹۲ را در 
نظر بگیریم، در آن زمان بازار رشدی را تجربه کرد و بعد وارد 
مدار نزولی شد در این زمان سهامدارانی برنده این بازار بودند 
که بعد از ریزش شاخص بورس در این بازار ماندند و توانستند 
سود معقولی را از این بازار کسب کنند و افرادی جزو بازندگان 
اصلی در این بازار بودند که به محض ایجاد کوچکترین اصلاحی 
در بازار اقدام به خروج از بازار سهام کردند. این کارشناس 
بازار سرمایه اظهار کرد: بازار سهام با دید بلندمدت همیشه 
بازاری مثبت بوده است و توانسته سرمایه معقولی را در اختیار 
سهامداران قرار دهد. او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
احتمال خروج نقدینگی از بورس و ورود آن به سمت بازار 
سهام وجود دارد یا خیر، گفت: چنین احتمالی وجود ندارد 
که سرمایه ها با خروج از بورس به سمت بازارهای طلا و سکه و 
ارز بروند، این بازارها دیگر مانند چند سال گذشته صعودهای 
پرشتابی را تجربه نمی کنند و فقط ممکن است قیمت آنها 
همسو با تورم حرکت کند. گفتنی است، شاخص کل بورس 
دیروز برخلاف روزهای گذشته روندی صعودی داشت و بیش 
از ۵۰۰۰ واحد افزایش یافت. شاخص کل بورس با ۵۸۶۰ واحد 
افزایش رقم یک میلیون و ۱۷۵ هزار واحد را ثبت کرد. این در 
حالی است که شاخص کل با معیار هم وزن روندی نزولی داشت 
و با ۹۲ واحد کاهش در رقم ۴۳۰ هزار و ۸۵۱ واحد ایستاد. 
فولاد مبارکه اصفهان، سرمایه گذاری غدیر، فولاد خوزستان، 
پالایش نفت بندرعباس و پالایش نفت تهران نسبت به سایر 
نمادها بیشترین تاثیر مثبت و در مقابل ملی صنایع مس ایران 
و گروه مدیریت سرمایه گذاری امید نسبت به سایر نمادها 

بیشترین تاثیر منفی را روی بورس گذاشتند.

در ایران هم از ابتدای شیوع بیماری کرونا، با افزایش 
محدودیت های ناشی از این بیماری؛ تغییرات زیادی در رفتار 
مردم در استفاده از اینترنت و فضای مجازی به وجود آمد با این 
اوصاف توسعه نیافتن امکانات ارتباطی در سراسر کشور باعث 
شد تا ۳/۵ میلیون دانش آموز از تدریس آنلاین جا بمانند! این 
اتفاق یعنی نبود دسترسی یا کاهش دسترسی به اینترنت در 
همه جای کشور که به نابرابری فرصت های شغلی، کسب وکار و 
آموزش منجر شده است. بدین معنا که با وجود ظرفیت بالایی 
که توسعه مشاغل در بستر اینترنت دارند همچنان بخش هایی 
از مردم از دسترسی به این امکان محروم هستند. البته صرفا 
بحث توسعه فناوری نیست، موضوع قیمت بسته های اینترنتی 
هم مطرح است، در حال حاضر بخشی از مردم به دلیل بالابودن 
قیمت اینترنت امکان استفاده از آن را ندارند که با مصوبه جدید 

مجلس، این وضعیت شامل عده بیشتری از مردم خواهد شد.
اینترنت این روزها از نان شب هم واجب تر است و این 
جمله ای است که در عصر حاضر بیش از پیش شنیده می شود، 
دلیل آن هم توسعه فعالیت هایی است که می تواند بر این بستر 

شکل بگیرد یا اینکه حیات آن به تداوم خدمات اینترنتی 
بسته است! جهان امروز را نمی توان بدون اینترنت تصور کرد 
چراکه همه بخش ها خواه ناخواه با آن در ارتباط هستند. با 
توسعه شبکه و اپراتورهای ارائه دهنده اینترنت در ایران هم 
این وضعیت کمابیش محقق شد و در حال حاضر بسیاری از 
فعالیت ها از جمله استارتاپ ها و شتاب دهنده ها و بسیاری از 
خدمات بر این بستر شکل گرفته اند. به همین دلیل هم بخش 
مهمی  از هزینه های صاحبان کالا و خدمات و همچنین مردم 
را اینترنت تشکیل می دهد و این بدین معناست که وجود 
اینترنت برای همه بخش های جامعه مهم است و هزینه های 
آن بر زندگی آنها تاثیر می گذارد چون در ارتباط دائمی  با آن 
هستند. هر چند که مدت هاست اپراتورهای تلفن همراه اینترنت 
پرسرعت را به کاربران ارائه می کنند ولی هرازچندگاهی اخبار 
گران شدن بسته های اینترنتی باعث بروز نارضایتی مشتریان 
به ویژه مشتریان پرمصرف می شود و اپراتورها هم برای حفظ 
این رضایتمندی سعی داشته و دارند که حداقل در این بخش 

هزینه ها را با سرعت کمتری افزایش دهند. 

مصوبهایکهبهگرانیاینترنتختممیشود
با این حال که اپراتورها هر سال با مجوز رگولاتوری چند 
درصدی بر هزینه ارائه اینترنت می افزایند و همین هم موجب 
اعتراض کاربران می شود؛ اما این روند سرعت زیادی ندارد و 
قابل تحمل است، اما حالا مجلس نمایندگان مردم با تغییراتی 
در بودجه ۱۴۰۰ باعث شدند تا شبهاتی در ارتباط با گران تر 
شدن اینترنت به وجود آید که پیش از این آذری جهرمی، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، درباره آن هشدار داده بود.  او در 
چهاردهمین برنامه عیار، گفت: »مصوبه مجلس موجب گرانی 
اینترنت می شود«، با این حال احسان قاضی زاده هاشمی ، دیگر 
نماینده مجلس، با بیان اینکه کمیسیون تلفیق فصل درآمدی 
بودجه را بررسی کرده و بحث هزینه ای در مرحله نهایی قرار 
دارد، گفته است: »در همین راستا مصوبه ای در مورد اینترنت 
داشتیم که ابتدا حق السهم دولت را از ۲۸ درصد به ۳۸ درصد 
افزایش می دهد و از سوی دیگر دولت حق گران کردن اینترنت 
را ندارد.« آذری جهرمی  گفته است: »اینکه آقای قاضی زاده 
می گوید حق دخالت در قیمت گذاری اینترنت و حق السهم 
را دارد بهتر است برای قیمت هر متر خانه، تخم مرغ و مرغ هم 
قیمت گذاری کنند تا مردم این همه دردسر نکشند. اپراتور 
سرمایه گذاری و مدل اقتصادی برای خود تعریف کرده و باید 
برای سرمایه اش منابع تعریف کند. من از آقای قاضی زاده 
می خواهم برای مردم یک بار شفاف متن مصوبه را بخوانند.« 
او ادامه داد: »بهتر است از کارشناسان اقتصادی سوال شود که 
گردش مالی با درآمد چه تفاوتی دارد. بخشی از درآمد اپراتورها 
غیرعملیاتی است.« آذری جهرمی  با تاکید بر اینکه بودجه از 
بخش درآمدی و هزینه ای تشکیل شده، توضیح داد: »سازمان 
برنامه و بودجه عددی که وزارت ارتباطات پیشنهاد داده بود 
۶۰۰ میلیارد تومان اضافه کرد و به ۷۷۰۰ میلیارد تومان در 
بخش پیش بینی درآمد رساند. اگر محقق نشود هم کسری 
بودجه ایجاد خواهد شد و نام این موارد شفافیت نیست. در 
مجلس سه هزار میلیارد تومان به درآمد هفت هزار میلیارد 

تومانی ما اضافه کردند.« 
مهرتاییدبرگرانی

ابوالحسن فیروزآبادی، رئیس مرکز ملی فضای مجازی، 
درباره مصوبه مجلس مبنی بر افزایش ۱۰ درصدی مالیات 
اپراتورها به ایرنا گفت: »این مصوبه حتما بر قیمت بسته های 
اینترنت تاثیرگذار خواهد بود.« در این مدت بارها درباره تاثیر 
این مصوبه بر گران شدن بسته های اینترنتی صحبت شد و 
صاحب نظران این حوزه و البته وزیر ارتباطات تاکید کردند 
این افزایش مالیات ۱۰۰درصد قیمت های بسته های اینترنت را 
افزایش خواهد داد با این حال نمایندگان مجلس بر این باورند 
که با اینکار صرفا می خواهند اپراتورها سه هزار میلیارد تومان از 
درآمدهای خود را برای کمک به دولت در قالب مالیات پرداخت 
کنند و این موضوع ارتباطی با گران شدن اینترنت ندارد! حال 
اینکه این سه هزار میلیارد تومان به هر شکلی که از اپراتورها 
دریافت شود از جیب مردم می رود. بنابراین اینکه نمایندگان 
مجلس معتقدند این مصوبه تاثیری بر گرانی اینترنت ندارد دروغ 
محض است و حالا این مردم هستند که باید بار دیگر برای تامین 
هزینه های کشور هر چه دارند را وسط بگذارند. این اقدام از سوی 
مجلس ظاهرا انقلابی که شعار بزرگ کردن سفره مردم و بهبود 
معیشت آنها را می دادند مانند سایر اقداماتی که قرار بود به نفع 
مردم باشد ولی نشد، نشان می دهد اداره کشور بر پایه جیب 
مردم بسته شده درحالی که همین الان هم اقدامات غیر موثر 
مجلس و دولت هزینه های زندگی یا بهتر بگوییم زنده ماندن 

شهروندان ایرانی را بسیار افزایش داده است.

»آرمانملی«گزارشمیدهد

مصوبه مجلس گرانی اینترنت 
را به همراه دارد
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